
 

 

 

 
Referat af rådsmøde i BAR Jord til Bord 26. marts 2008 kl. 10 i SALA 

 
I mødet deltog: 
Direktør Johnny Ulff Larsen, GLS-A (formand) 

Forbundssekretær John Sørensen, Nærings- og Nydelsesmiddelarbejder Forbundet 
(næstformand) 

Chefkonsulent Harry Hansen, Dansk Industri 
Faglig sekretær Jette Andersen, HK 
Forhandlingssekretær Vagn Henriksen, Fagligt Fælles Forbund 

Sekretariatsleder Kjeld Mark Christensen, Foreningen af Mejeriledere og Funktionærer 
Uddannelsespolitisk konsulent Carsten Jensen, Dansk Landbrug 

Arbejdsmiljøkonsulent Kristine Jensen, Fagligt Fælles Forbund 
Arbejdsmiljøkonsulent Anne Marie Hagelskjær, GLS-A 
Arbejdsmiljøkonsulent Annette Hoffmann, Dansk Industri 

Arbejdsmiljøkonsulent Marianne Eltong Gade, Mejeribrugets Arbejdsgiverforening 
Gitte Rasmussen, Fællessekretariatet 

Hanne Lindberg Greisen, Fællessekretariatet (referent) 
 
Der var afbud fra: 

Direktør Morten Gass, Mejeribrugets Arbejdsgiverforening 
Forbundssekretær Poul Erik Faarkrog, Nærings- og Nydelsesmiddelarbejder Forbundet 

Forhandlingssekretær Hanne Gram, Fagligt Fælles Forbund 
Faglig sekretær Bjarne Larsen, Dansk Funktionærforbund 
Skovfoged Lene Lillelund Lie, Skov- og Naturstyrelsen 

 
Punkt 1. Godkendelse af dagsorden 

Dagsorden blev godkendt.  
 

Punkt 2. Godkendelse af referat fra rådsmødet den 11. december 2007  
Referat fra rådsmødet den 11. december 2007 blev godkendt. 
  

Punkt 3. Meddelelser 
- Fælles BAR Projekt om en portal om arbejdsmiljøundervisning og unges ar-

bejdsmiljø. 
Rådet behandlede på sit møde den 11. december 2007 en henvendelse fra BAR Un-
dervisning og Forskning om et eventuelt fællesprojekt om etablering af en portal om 

arbejdsmiljøundervisning og unges arbejdsmiljø. BAR Jord til Bord var positiv overfor 
forslaget, hvilket blev meddelt BAR Undervisning og Forskning. BAR Undervisning og 

Forskning har i mail af 14. marts 2008 meldt tilbage, at alle BAR har givet tilsagn om 
at deltage. BAR Jord til Bords udgifter vil andrage kr. 67.000, hvoraf de kr. 25.000 
refunderes til dækning af BAR'rets egne udgifter i forbindelse med projektet. BAR Un-

dervisning og Forskning vil indkalde til et møde med henblik på at nedsætte en følge-
gruppe med en repræsentant for hvert BAR.  

 
Rådet gav tilslutning til, at udgifterne til dækning af deltagelse i fællesprojektet træk-
kes fra de kr. 200.000, der er afsat til fællesprojekter i BAR Jord til Bord. Rådet udpe-

gede endvidere Kristine Jensen til at deltage i den følgegruppe, der nedsættes. 
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I tilknytning til ovenstående oplyste Hanne Lindberg Greisen, at beskæftigelsesmini-
steren har anmodet Arbejdsmiljørådet om at komme med bud på, hvilke tiltag der kan 

iværksættes med henblik på at forbedre forholdene for unges arbejde. Ministerens 
anmodning udspringer af en undersøgelse foretaget af LO’s jobpatrulje, der viser, at 
reglerne for børn og unges arbejde ikke overholdes.  

 
Beskæftigelsesministerens henvendelse har gjort projektet om en portal endnu mere 

aktuel. 
 

- Møde med Arbejdstilsynet vedr. BAR administration 

Den 24. januar 2008 afholdt Arbejdstilsynet og BAR’erne møde, idet en række BAR 
oplever en stramning af Arbejdstilsynets praksis omkring BAR-administrationen. Ar-

bejdstilsynet hørte på kritikken og lovede at vende tilbage med svar på de konkrete 
kritikpunkter. 
 

Foreløbig er Arbejdstilsynet vendt tilbage med svar på kritikpunktet med hensyn til, at 
Arbejdstilsynet ikke længere accepterer fastprisaftaler for eksterne konsulentydelser. 

Arbejdstilsynet mener, at man har hjemmel til dette i bekendtgørelsen og fastholder 
kravet med hensyn til, at indgåede fastprisaftaler skal specificeres.  
 

- Godt arbejde 
Arbejdsmiljørådet, Videncenterets og DR’s fælles informationskampagne ”Godt arbej-

de” løber af staben nu. De 12 tv-udsendelser om arbejdsmiljø på danske virksomhe-
der sendes på DR2 søndag kl. 19.00 med en række genudsendelser i løbet af ugen.  
 

I tilknytning til denne kampagne har Arbejdsmiljørådet lavet en ”ironisk anti arbejds-
miljøside”, der hedder www.stopklynkeriget.nu. 

  
- BAR-Web 

Besøgsstatistikken på hjemmesiden viser, at der i december 2007 var 1073 besøgen-
de. I januar var der 2616 og i februar 2250. De besøgende blev hovedsageligt henvist 
fra google, BAR-web og Arbejdstilsynets hjemmeside. Det er APV-skemaer, der oftest 

bliver downloaded (gælder alle tre måneder). Nr. 2 mest downloadede emne var i de-
cember Spots gartnerier, lektionsplanen i januar og i februar Støj i landbruget. Den 

mest besøgte side er nyheder. 
 
 - Arbejdsmiljøkonferencen AM 2008 

Arbejdsmiljøkonferencen 2008 afholdes den 20. – 21. oktober 2008 i Nyborg. Det er 
allerede nu muligt at tilmelde sig samt anmelde evt. workshops, man ønsker at afhol-

de.   
 
Rådet tog orienteringspunkterne til efterretning. 

 
Punkt 4. Godkendelse af BAR Jord til Bords regnskab for 2007 

- Projekter 
- Grundtilskud 

Gitte Rasmussen gennemgik det udsendte regnskab for BAR Jord til Bord for 2007. De 

seneste år er der udarbejdet et samlet regnskab for såvel projekt- som grundtilskud-
det. Regnskabet viste et underskud på kr. 187.025,19. Underskuddet dækkes af de 

tre underudvalg i forhold til de enkelte underudvalgs merforbrug.   

http://www.stopklynkeriget.nu/
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Rådet godkendte BAR Jord til Bords regnskab for 2007. 

 
Punkt 5. Projektoversigt for 2008 
Projektoversigten blev gennemgået. Johnny Ulff Larsen erindrede om, at de enkelte 

underudvalg skulle give besked senest i september, såfremt man ikke forventede at 
anvende hele det tildelte beløb.  

 
Rådet tog budgetoversigten til efterretning.  
 

Punkt 6. Budgetkontrol for indeværende år samt indledende drøftelse af næ-
ste års økonomi 

Johnny Ulff Larsen gjorde opmærksom på, at der i 2007 havde været udgifter, der 
dækkes af grundtilskuddet på i alt kr. 802.000, mens grundtilskuddet alene udgør kr. 
600.000. Jordbrugets Arbejdsmiljøudvalg har haft nogle meget omfattende økonomi-

drøftelser og var enig om, at alle bør spare, hvor det er muligt, hvilket også skal være 
gældende for så vidt angår 2009.  

 
Rådet tog oplysningerne til efterretning. 
 

Punkt 7. Godkendelse af BAR Jord til Bords redegørelse for 2007 
BAR Jord til Bords redegørelse for 2007 blev gennemgået. 

 
Rådet godkendte redegørelsen.  
 

Punkt 8. Valg af formand og næstformand 
John Sørensen blev enstemmigt valgt til formand for BAR Jord til Bord. 

  
Johnny Ulff Larsen blev enstemmigt valgt til næstformand for BAR Jord til Bord.  

 
Valgperioden er to år.  
 

Punkt 9. DB 07’s (Dansk branchenomenklatur’s betydning for BAR'rerne)  
Danmarks Statistik har udarbejdet en ny branchenomenklatur DB 07 til afløsning af 

DB 03. Antallet af branchegrupper mindskes fra 49 til 36, og antallet af branchekoder 
mindskes fra 825 til 726.  
 

Den ændrede opdeling har bl.a. betydning for BAR’rernes dækningsområde. Arbejds-
tilsynet har udarbejdet et forslag til fordeling af de nye brancher mellem BAR’rerne. I 

forslaget er der taget udgangspunkt i den eksisterende BAR-struktur med 11 BAR. Det 
er dog nødvendigt at flytte enkelte branchekoder til andre BAR.  
 

På BAR Jord til Bords område foreslås det, at branchen ”Landbrugskonsulenter” opde-
les og samles med en anden branche i branchen ”Serviceydelser til skovbrug”. Det 

giver en tilvækst på 95 ansatte fordelt på 10 arbejdssteder. BAR Jord til Bord mister 
efter forslaget ingen branchekoder.  
 

Justeringer af virksomhedsregistreringer på branche, som Danmarks Statistik har fo-
retaget samtidig med – men ikke forårsaget af – DB03 til DB07, har medført, at flere 

er registreret under BAR Jord til Bord. I dag hører 12.045 P-enheder med 66.467 an-
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satte til BAR Jord til Bords dækningsområde. Efter Arbejdstilsynets forslag til udmønt-
ning af DB07 vil 12.232 P-enheder med 71.309 ansatte kommer til at høre under BAR 

Jord til Bord, hvilket er en stigning på 7,3 pct.   
 
Til beregning af midlerne anvendes data fra 2 år tidligere. Midlerne for 2009 vil såle-

des blive fordelt i forhold til 2007 dataene. Da disse ikke vil være konverteret i forhold 
til DB07, vil det ikke være muligt at fordele midlerne i 2009 efter den ændrede BAR-

struktur. Derfor beregnes BAR midlerne for 2009 efter den hidtidige fordeling af bran-
cher. Således er det først BAR midlerne for 2010, der vil blive beregnet ud fra DB007.  
 

Ovennævnte ændringer er Arbejdstilsynets forslag til en ændret BAR struktur. Da 
Bar’rernes sammensætning er et anliggende, som afgøres af organisationerne bag 

Bar’rerne og godkendes af Arbejdsmiljørådet, skal organisationerne frem til 1. sep-
tember 2008 drøfte forslaget og blive enige med hinanden samt fremlægge evt. æn-
dringer i forhold til det af Arbejdstilsynet foreslåede. Den nye BAR-struktur skal efter-

følgende godkendes af Arbejdsmiljørådet. Den nye BAR-struktur vil træde i kraft den 
1. januar 2009.  

 
BAR Jord til Bord var som udgangspunkt enig i det af Arbejdstilsynet fremsatte forslag 
til nyt BAR-dækningsområde. Dog fandt man, at fordelingen af de beskæftigede 

blandt de enkelte BAR ikke var hensigtsmæssig. F.eks. ville en offentlig ansat gartner 
tælle med som beskæftigede i den offentlige BAR, mens arbejdets art (arbejdsmiljøet) 

hører under BAR Jord til Bord, da gartneribranchen som sådan hørte under BAR Jord 
til Bord. Herved havde BAR Jord til Bord en opgave men ikke midler til at dække for 
betaling af opgaven. Det samme gjorde sig formentlig gældende for ansatte i vikarbu-

reauer, der hørte under BAR Service, men vikarbureauerne udførte arbejde inden for 
en række brancher, bl.a. landbrug. Rådet besluttede at skrive til Arbejdstilsynet om-

kring uhensigtsmæssighederne i fordelingen af antal beskæftigede på de enkelte BAR.  
 

Punkt 10. Udkast til rapport fra Capacent vedr. stikprøvevis effektevaluering 
af branchearbejdsmiljørådenes projekter 
Capacent har gennemført en evaluering af de 116 projekter, som BAR'rerne har fået 

bevilget midler til i perioden 2005 og 2006, og som senest var afsluttet i marts 2007. 
Derud over er foretaget en indgående effektevaluering af 37 projekter, hvoraf 7 af 

projekterne var BAR Jord til Bords.  
 

Capacent har udarbejdet en rapport omkring hvert enkelt af de effektevaluerede pro-

jekter. Der ud over er der udarbejdet en samlet rapport, der sammenfatter evaluerin-
gen af de 37 projekter, og hvor der gives samlet ris og ros og anbefalinger til fremti-

dige tiltag.  
 
Den videre proces ville være,  

- at rapporten offentliggøres på Arbejdstilsynets hjemmeside 
- at rapporten drøftes i Arbejdsmiljørådet 

- at Capacent holder formidlingsmøde med BAR'rern 
- at Arbejdstilsynet går i dialog med BAR'rerne om anbefalingerne i rapporten. 

 

Rådet drøftede det udsendte resume, som blev taget til efterretning. Endvidere opfor-
drede rådet underudvalgene til at drøfte de enkelte effektevalueringer. Rådet fandt 

det bekymrende, såfremt rapportens anbefalinger om udarbejdelse af strategiplaner, 
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yderligere tiltag omkring BAR’rernes egen evaluering mm. blev gennemført, da det 
ville betyde flere betydelige administrative byrder for BAR’rerne.   

 
Punkt 11. Henvendelse fra beskæftigelsesministeren vedr. stigningen i antal 
arbejdsulykker 

BAR’rerne havde modtaget en henvendelse fra Beskæftigelsesministeren vedr. stig-
ningen i antallet af arbejdsulykker herunder stigningen i antallet af dødsulykker. Ved-

lagt ministerens henvendelse var Arbejdstilsynets analyse af anmeldte arbejdsulykker 
i perioden 2003 – 2006. I analysen gør Arbejdstilsynet særligt opmærksom på fire 
forhold: 

 
 Nyansatte er det første år overrepræsenteret blandt personer, der har fået an-

meldt en arbejdsulykke 
 Ulykkesforekomsten stiger for alle aldersgrupper, men stigningen ses især 

blandt de 18–24-årige og aldersgruppen over 44 år 

 For kvinder stiger ulykkesforekomsten med 20 pct., mens de stiger med 13 pct. 
for mænd. 60 pct. af arbejdsulykkerne rammer mænd 

 Fem branchegrupper tegner sig for halvdelen af stigningen 
o Hjemmepleje og døgninstitutioner 
o Transport af gods 

o Jord, beton og belægning 
o Engroshandel 

o Murer, snedker- og tømrerforretninger. 
 

Antallet af dødsulykker i landbruget er steget væsentligt i 2006. Branchegruppen har 

dog ikke bidraget væsentligt til den generelle stigning i antallet af anmeldte arbejds-
ulykker, selv om der inden for landbrug ses en stigning på ca. 30 pct., når det gælder 

samtlige anmeldte arbejdsulykker.  
 

Beskæftigelsesministeren anmodede BAR’rerne om at nærlæse rapporten og formidle 
den viden, som analysen giver til virksomhederne inden for de enkelte BAR. Endelig 
ønsker beskæftigelsesministeren en tilbagemelding inden udgangen af 2008 vedrø-

rende, hvad man har gjort for at nedbringe antallet af arbejdsulykker på det enkelte 
BAR’s områder. 

 
Rådet tog Arbejdstilsynets analyse til efterretning, og anmodede underudvalgene om 
at arbejde videre med videreformidling af analysen til virksomheder under de pågæl-

dende underudvalg. Endvidere anmodes underudvalgene om senest den 1. december 
at give en skriftlig tilbagemelding til Fællessekretariatet om, hvad udvalget har 

gjort/vil gøre for at nedbringe antallet af arbejdsulykker, således at en fælles tilbage-
melding kan fremlægges og godkendes på rådsmødet den 11. december 2008. 
 

Rådet drøftede endvidere underrapporteringen af skadestallene samt det forhold, at 
selvstændiges skader ikke er anmeldelsespligtige, hvorfor skaderne ikke tæller med 

ved fordelingen af BAR-midler. Dette var et problem set i forhold til, hvor stor en an-
del de selvstændige udgjorde i BAR Jord til Bord. Rådet var enigt om at medtage pro-
blemstillingen i skrivelsen til Arbejdstilsynet nævnt under pkt. 9. 
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Punkt 12. Forberedelse af rådsmødet den 28. maj 2008 
Det blev foreslået at besøge Ewald Westergaards gård samt gårdmejeri i Kjellerup 

samt Hobro Flødeost, der netop havde vundet Samarbejdsudvalgets pris. Begge har 
givet tilsagn om få besøg af BAR Jord til Bord. Endeligt program for turen fremsendes 
i god tid inden rådsmødet. 

 
Punkt 13. Orientering fra BAR Jord til Bord – Arbejdsmiljøuddannelsen 

Mads Mark Kristensen var desværre blevet syg, hvorfor hans orientering i stedet sen-
des ud sammen med referatet. 
 

Punkt 14. Orientering fra Jordbrugets Arbejdsmiljøudvalg, Slagteribranchens 
Arbejdsmiljøudvalg og Mejeriindustriens Arbejdsmiljøudvalg 

Sekretærerne for de tre udvalg gav en status på arbejdet i henholdsvis Jordbrugets 
Arbejdsmiljøudvalg, Slagteribranchens Arbejdsmiljøudvalg og Mejeriindustriens Ar-
bejdsmiljøudvalg.  

 
Rådet tog orienteringerne til efterretning.  

 
Punkt 12. Eventuelt 
Næste rådsmøde afholdes den 28. maj 2008. 

 
Johnny Ulff Larsen takkede for de to år som formand for BAR Jord til Bord.  

 


